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„Saját mércével mérek mindent" 

Jelesekkel a doktori fokozatig 
Geretovszky Zsolt a 

József Attila Tudomá-
nyegyetem idei tanév-
nyitóján Göncz Árpád 
köztársaság i elnöktől 
Promotio sub auspiciis 
Praesidentis Rei Publicae 
kitüntetést vesz át. Az 
aranygyűrűt azzal érde-
melte ki, hogy az általá-
nos iskolától a doktori 
fokozat megszerzéséig 
kizárólag jeles osztály-
zatot szerzett. E rendkí-
vüli teljesítmény ez ideig 
egyedülálló az ország-
ban. 

• Hogyan történt annak 
idején a pályaválasztása? 
- Kisiskolás koromban 

diplomata, majd orvos sze-
rettem volna lenni. De mfg a 
diplomaták munkája meg-
foghatatlannak tűnt egy tíz-
éves gyermek számára, ad-
dig a biológiaszakkörök bé-
kaboncolása tú lzot tan is 
megfogható példát szolgálta-
tott számomra az orvosi hi-
vatást i l le tően. Kiderü l t , 
hogy ez utóbbi pálya sem 
igazán nekem való. Annál 
nagyobb élményt jelentettek 
viszont az általános iskolai 
kémiaórák, ahol először ra-
gadott meg a változó színek 
varázsa. Nemcsak maguk a 
színek számítottak, hanem 
az, ahogy egyik pillanatról a 
másikra képesek voltak a 
szemem előtt átváltozni. így 
kezdődött, hogy a „színes 
kémiai reakciók" tudora sze-
re t tem volna lenni , s (gy 
nem nagyon volt kérdéses, 
hogy nyolcadik után merre 
tovább. Irány a Radnóti spe-
ciális kémiatagozatos osztá-
lya, ahol egy válogatott taná-
ri gárda kezei alatt és persze 
válogatott osztálytársak tár-
saságában B osztályos let-
tem. Ott aztán, hála Győri 
tanár úr felejthetetlen órái-
nak, szinte természetesen 
csatlakozott a kémia mellé a 
fizika, mely páros az egye-
temre is elkísért. 

• Kik voltak a meghatá-
rozó segítői, tanárai, pél-
daképei? 
- Legnagyobb segítőm a 

családom, akiknek türelme, 
állhatatos segítsége, biztatá-
sa nélkül biztosan nem len-
nék ma itt. A megértésre, 
szeretetre alapuló nyugodt 
csa ládi légkör , melyben 
felnőttem, s melynek megte-
remtéséért minden köszönet 
őket illeti, éltető táptalaja 
volt - s még ma is az - min-
den sikeremnek. Szeretném, 
ha nekem is sikerülne gyer-
mekeim számára hasonló 
körülményeket teremtenem. 
Témavezetőm, dr. Szörényi 
Tamás a tudományos élet út-
vesztőiben jelenti számomra 
a biztos „családot". Mára 
azonban már nem csak szak-
mai irányítóm és segítőm. 
Az együtt töltött évek során 
az iránta érzett elismerésem 
és tiszteletem mély barátság-
gal párosult. Szeretném tud-

Maga t a r t á n 

A mester mellől ezúttal hiányzik a tanítvány. Zsolt nem szerepelhet képünkön, 
mert csak az ünnepség előestéjén érkezett haza Londonból. 

(Fotó: Karnok Csaba) 

ni, hogy még sokáig lesz al-
ka lmam tanulni tőle , 
együt t . . . Tanára im közül 
nagy szeretettel emlékszem 
vissza általános iskolai ta-
nárnőmre, Horváth Emőké-
re, aki a kémia iránt felkel-
tette érdeklődésemet, s ezzel 
utamra indított tudományos 
pá lyámon. A gimnáziumi 
évek alatt Győri István tanár 
úr óráin szerettem meg a fi-
zikát. Nem csak diákként, de 
később tanáijelöltként is na-
gyon sokat tanultam tőle. 
Példaképeim? Nem tudnék 
egyetlen embert megnevez-
ni. Adamkovich István, Mi-
chailovits Lehel, Szörényi 
József és Vize László azok, 
akik humanizmusából, egyé-
niségeiknek darabkáiból pél-
daképemet formálom. 

• Hogyan értékeli saját 
maga ezt a rendkívüli pá-
lyaívet? 
- Minél tökéletesebb va-

laki, annál jobban kilóg a 
sorból, annál nehezebb vele 
együtt dolgozni, együtt élni. 
Én tudom a j e l e se imrő l , 
hogy nem egyformák. Szám-
talan példát tudnék hozni ar-
ra, amikor meg voltam győ-
ződve arról , hogy - saját 
mércémmel mérve - teljesít-
ményem, messze nem „je-
les". Hogy mégis ötös került 
az ellenőrzőmbe? Egyrészt a 
saját és az általánosan elfo-
gadott mércék különbözősé-
gében rejlik a magyarázat. 
Másrészt, néha komolyan az 
volt az érzésem, hogy taná-
raim helyettem is vigyáznak 
arra, nehogy porszem kerül-
hessen a gépezetbe. Az em-
ber éppúgy belekerülhet a 
jeles skatulyába, mint bár-
melyik másikba. Igazi értéke 
annak van, amiért megdol-
goztunk, az ajándékba ka-
pott ötös, amikor a jegyet 
már nem én kapom a mun-
kám jutalmául, hanem az in-

dexem érdemli ki, csalódást 
is jelenthet. Az emberi élet 
harmóniájába beletartozik 
az, hogy egyikünk ebben 
(zenében, ne adj Isten, ké-
miában), másikunk abban 
(kézügyességben vagy em-
berismeretben) jobb társai-
nál. Ahhoz pedig, hogy az 
emberben egészséges érték-
rend alakuljon ki, szükség 
van arra, hogy egy követke-
zetes skálán ez kifejezésre 
jusson. Ilyen skála kellene 
legyen az osztályzat is. Ami 
egyébként az évközi jegye-
ket illeti mind az általános, 
mind pedig a középiskolai 
naplók rejtenek egy-egy pél-
dát a nevem mellett az ér-
demjegyek skálájának másik 
végle téből is. Nem ment 
minden úgy, mint a karika-
csapás. Számomra mindig is 
könnyebbek voltak a reál 
tárgyak. Ami időt megspó-
roltam a matekon, fizikán, 
kémián, azt bele kellett öl-
nöm a magyarba, történe-
lembe. A szorgalom a siker 
egyik legfontosabb eleme. 
Ha a tehetség nem is pótol-
ható szorgalommal, a szor-
galmas, kitartó ember képes 
megfelelni az átlagos elvárá-
soknak. így lehet az, hogy 
bár sosem voltam fogalma-
zó, helyesíró fenomén, kitar-
tó munkával, gyakorlással, 
sikerrel teljesítettem Mari ta-
nárnő (kedves gimnáziumi 
magyar tanárom) irodalom-
és nyelvtandolgozata inak 
követelményeit. 

# Nem tűnik vonzónak a 
gazdasági szféra, vagy a 
külföldi lehetőségek? 
Ahol jóval nagyobb 
anyagi megbecsülés jár a 
tehetségért. 
- A gazdasági szféra sok-

kal kevésbé izgalmas terep 
számomra, mint a tudomány. 
De ha esetleg mégis fel kel-
lene adnom a tudományos 

pályát, minden bizonnyal 
valamely termeléssel vagy 
szolgáltatással foglalkozó 
cégnél próbálnék meg elhe-
lyezkedni. Ami a külföldi le-
telepedést illeti, nem hiszem, 
hogy nekem való. Hazahúz a 
szívem, itthon vannak a gyö-
kereim. Igaz, külföldön sok-
kal több pénz van a tudo-
mányra, oktatásra, mint ne-
künk. Mégis, ahelyett, hogy 
magyar pénzből megszerzett 
tudásunkat a külföld számá-
ra kamatoztatnánk, azt kelle-
ne megtanulnunk, hogyan 
hozhatnánk be az 6 pénzüket 
Magyarországra. 

# Milyennek találja a 
fiatal kutatók megbecsü-
lését itthon? 
- Erről nehéz egy érintett-

nek a kívülállók tárgyilagos-
ságával nyilatkozni, amikor 
kénytelen látni, hogy fiatal 
kollégája hónapokon keresz-
tül nem kap fizetést, holott 
igazoltan elnyert posztdokto-
ri ösztöndíjjal rendelkezik. 
De azt is tisztán kell látni, 
hogy manapság nem csak a 
fiatalok küszködnek problé-
mákkal . Úgy érzem, az 
idősebb nemzedék mégis vál-
lalná a terheket azért, hogy 
gyermekeik kiművelt em-
berfővel kerüljenek ki az is-
kolapadból, hogy aztán tudá-
sukat a társadalom egészének 
javára ford í thassa . Ezzel 
szemben nap mint nap azzal 
találjuk szembe magunkat, 
hogy milliárdokat költenek 
kétes célokra, miközben vi-
lághírű és versenyképes okta-
tásunk válságban van, egye-
temeink, iskoláink komoly 
pénzhiánnyal küszködnek. 

9 Mit tekint élete legna-
gyobb sikerének? 
- Azt, hogy a tanítás so-

rán a tananyag mellett egy 
kis emberséget, humanitást 
is sikerült becsempésznem 
egy-két tanítványom lelkébe. 

• Nem követel-e túl nagy 
áldozatot ez az ered-
mény? Lehet-e hobbikról 
beszélni az ön esetében? 
- Meglehetősen sok áldo-

zatot követel a teljesítmény. 
A legfurcsább az, hogy nem 
tőlem, hanem leginkább csa-
ládomtól, kedvesemtől. Ők 
azok, akik leginkább érzik, 
mennyi energiába, munkába, 
tőlük elcsent időbe kerül az, 
hogy megfeleljek saját elvá-
rásaimnak. De ha nem te-
szem, akkor nyugtalanul al-
szom. És ők újra és újra el-
nézik nekem gyengeségei-
met. Ezért nagyon hálás va-
gyok. Szabadidőmben szíve-
sen olvasok, barkácsolok, bi-
ciklizem. A zenehallgatás 
nagyon meg tud nyugtatni. 
Nagyon egyszerű dolgoknak 
is tudok örülni: lehet az al-
maszedés, egy jól eldobott 
bumeráng visszatérése. 

- Zsoltnak egyetlenegy 
hibája van: mindent kétszáz-
ötven százalékosan próbál 
meg teljesíteni - véli a mai 
napon kitüntetéssel doktorrá 
avatott Geretovszky Zsoltról 
témavezetője, Szörényi Ta-
más, a Magyar Tudományos 
Akadémia Lézerfizikai Tan-
széki Kuta tócsopor t jának 
professzora. 

• Milyen a Zsolthoz ha-
sonló fiatalokkal dolgoz-
ni? 
- Ennek a csapatnak kö-

szönhetem, hogy inspiráló 
légkörben, egyetlen hangos 
szó nélkül dolgozhatok, kel-
lemes, intelligens, okos em-
berek társaságában. Olyan 
f ia ta lokka l , akik nagyon 
akarnak és tudnak dolgozni. 
Akik sok tekintetben - pél-
dául a számítástechnika fel-
használásában - kezdettől 
fogva „meghaladták" téma-
vezetőjüket. 

• Zsolt milyen személyi-
ség? 
- Az, hogy valaki úgy jut 

el az általános iskolától a 
doktori fokozat megszerzésé-
ig, hogy soha, egyetlen tan-
tárgyból, egyet lenegyszer 
sem kap más jegyet mint je-
lest, kissé perverz dolog. 
Semmit nem hajlandó ügy 
kiadni a kezéből, hogy az a 
saját mércéje szerint ne lenne 
tökéletes. Emiatt a kezdet 
kezdetén meglehetősen ne-
héz volt őt kezelni. Ha leül-
tünk valamit megfogalmazni, 
minden mondaton legalább 
öt percig vitatkoztunk. Neki 
a szegedi vagy a hazai mérce 
nem elég. Már a kezdet kez-
detén kiderül t , hogy egy 
rendkívül intelligens, kirívó-
an precíz, időnként idege-
sítően skrupulózus ember, 
akivel nagyon nehéz zöld ág-
ra vergődni. Egy kicsit ag-
gódtam is érte, mert ezzel a 
menta l i tássa l nem lehet 
gyors sikereket elérni. Ebben 
a tülekedésben, ami manap-
ság a tudományt, de a civil 
életet is jellemzi, az ő ala-
posságával nehéz „befutni". 

Keczer Gabrie l la 
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„Egyhangú" részlet egy bizonyítványból... Szeged, 1986., Rai 
o r o i v e 

NATO-ösztöndíjjal 
- Londonban 

A JATE tanévnyitójá-
nak egyik kitüntetettje, 
Geretovszky Zsolt, jelen-
leg egy londoni kutató-
csoportban dolgozik. Te-
kintettel arra, hogy csak 
az ünnepség elótti estén 
érkezik Szegedre, arra 
kértük, elektronikus le-
velezés útján számoljon 
be pályájának legfonto-
sabb állomásairól, kül-
földi kapcsolatairól, ku-
tatási témáiról, eddigi si-
kereiről. 

„Iskolai tanulmányaimat a 
Dugonics András Altalános 
Iskolában kezdtem, ahonnan 
a Radnóti Miklós Gimnázi-
um speciális kémia-biológia 
tagozatos osztályába vezetett 
az utam. Az érettségit kö-
vetően a József Attila Tudo-
mányegyetem következett 
kémia- f iz ika szakon. Már 
másodéves koromban ismer-
kedni kezdtem a kutatás 
szépségeivel , sőt 1989 
őszétől demonstrátorként ta-
nítás jelentette kihívásoknak 
is rendszeresen alkalmam 
nyílt megfelelni. Munkámat 
1990-92 között köztársasági 
ösztöndíjjal ismerték el. Kö-
zépiskolai kémia-fizika sza-
kos tanári diplomámat 1992-
ben szereztem meg, s még 
ugyanezen év őszén kerültem 
a Magyar Tudományos Aka-
démia dr. Bor Zsolt pro-
fesszor által vezetett lézerfi-
zikai tanszéki kutatócsoport-
jához, mint főtitkári ösztön-
díjas. A dr. Szörényi Tamás 
által irányított csapat, mely-
ben tudományos munkámat 
végeztem, nem volt ismeret-
len a számomra, hisz akkor 
már jó pár éve, 1989 óta ve-
lük dolgoztam. 

A kutatói állás megszer-
zése azonban nem szakított el 
teljesen a tanári pályától sem, 
ugyanis tudományos segéd-
munkatársi munkám mellett 
egy éven át óraadóként taní-
tottam a Kőrössy József Köz-
gazdasági Szakközépiskolá-
ban, rengeteg tapasztalatot és 
életre szóló szép élményeket 
gyűjtve választott szakmám 
területén. A tudományos fo-
kozatszerzés rendszerének 
megváltozása nem tette szá-
momra lehetővé, hogy főtit-
kári ösztöndíjam lejártakor 
kandidátusi fokozatot szerez-
zek, így 1995 ősze óta a JA-
TE TTK Fizika doktori prog-
ramjának PhD hallgatója va-
gyok a JATE Optikai és 
Kvantumelektronikai Tan-
székén. Ez év tavaszán itt 
védtem meg doktori érteke-
zésemet. 

Ami a külföldi utakat ille-
ti, bár lehetőség rengeteg kí-
nálkozott volna - hála téma-
vezetőm, Szörényi Tamás 
állhatatos munkájának - , ott-
honülő természetem miatt vi-
szonylag későn kezdtem el 
kül földre já rn i . A „ jég" 
először 1993 őszén tört meg, 
amikor Linzben, a Johannes 
Kepler Univarsitat Alkalma-
zott Fizikai Intézetében tölt-
hettem el két hetet. Az 1994-
es év, amellet t , hogy egy 
újabb rövid linzi látogatást 
hozott, már Angliába is elve-
tett. A University College 
London Elektronikai és 
Elektromérnöki Intézetében 
tett egy hónapos látogatásom 
során megismerkedtem az 
ultraibolya tartományban su-
gárzó úgynevezett excimer 
lámpák működésével és al-
kalmazásuk lehetőségeivel. E 

látogatást 1995-ben egy 
újabb követte, majd 1996 ok-
tóberében, mint Eötvös ösz-
töndíjas, már egy hosszabb, 
fél éves kutatási projektet 
kezdtem el az angol csoport-
nál. Jelenleg is Londonban 
dolgozom, de már mint az 
Angol Királyi Akadémia 
NATO-ösztöndíjasa. 

Konferenciák tekintetében 
igazán nem panaszkodhatom. 
1991 óta 9 külföldi és 5 ma-
gyar konferencián volt alkal-
mam részt venni, melyekből 
13 alkalommal előadóként 
szerepeltem a résztvevők lis-
táján. Nem hiszem, hogy a 
kutatási pénzek és a pályáza-
tokon elnyert különtámogatá-
sok nélkül lehetőségem lett 
volna eljutni Strasbourgba, 
ahol tématerületem legje-
lentősebb európai konferen-
c iá já t , az E-NRS Spring 
Meeting-et rendezik minden 
év tavaszán, melyen 1992 
májusa óta rendszeresen részt 
veszek; avagy a svájci Lau-
sanne-ba, ahol 1996-ban már 
harmadszor adhattam elő a 
kétévente megrendezésre ke-
rülő Junior Euromat-konfe-
rencián. Hazámtól legtávo-
labb Jeruzsálemben jártam, 
melyhez szintén tudományos 
eredményeim bemutatása se-
gített hozzá. 

Kutatási témám: külön-
böző felületek fény segítsé-
gével tör ténő átalakí tása, 
megmunkálása. A Szegeden 
végzett kísérleteim jórészt az 
oldatba merülő, mikrométe-
resre fókuszált lézernyaláb-
bal megvilágított minták fe-
lületére történő anyagleválási 
folyamat megértését céloz-
zák, a leváló anyag minősé-
gét, mennyiségét, megjelené-
sét vizsgálva. A módszerrel 
igen kicsiny mintázatok, raj-
zolatok hozhatók létre. Kísér-
leteinkben a megmintázási 
folyamat megértésén túl arra 
kerestünk választ, hogy mi-
lyen előnyöket rejt magában 
a folyadékok alkalmazása, 
szemben a gázokkal nyert fe-
lületi vékonyrétegek eseté-
vel. Közel tíz éve már, hogy 
először megjelentek az exci-
merlámpák, melyek igen ha-
tékonyan képesek nagy ener-
giájú ultraibolya fényt előál-
lítani, ami az ipar számos te-
rületén alkalmazásra találhat. 
A londoni csapat már a kez-
detek óta részt vesz e lámpák 
fejlesztésében, alkalmazási 
területeinek feltérképezésé-
ben, megismerésében. E tág 
palet táról számomra egy 
olyan projekt jutott, melynek 
célja a különféle vékony réte-
gekben UV-fény hatására le-
játszódó bomlási folyamatok 
tömegspektrometriás nyo-
mon követése, megértése, se-
gítve ezzel az ipari alkalma-
zások tudományos alapjainak 
megteremtését. Az első ko-
molyabb eredményeket a 
Radnóti falai közt nevelked-
ve értem el. Ott kezdtem el 
versenyekre járni, ott ismer-
tem meg a versenyre készü-
lés bizsergő hangulatát. Az 
egyetemi évek alatt elért leg-
nagyobb tudományos ered-
ményem a szegedi, majd a 
XXI. Országos Tudományos 
Diákköri Konferencián elért 
első helyeim, melyeknek az-
tán nagy szerepe lett abban, 
hogy 1993-ban az Országos 
Tudományos Diákköri Ta-
nács Pro Scient ia Arany-
éremmel tüntetett ki, amire 
azóta is nagyon büszke va-
gyok." 

A Délmagyarország különkiadása 
Főszerkesztő: Dlusztus Imre 

Szerkesztette: Keczer Gabriella, Sandi István 
Felelős kiadó: a Délmagyarország Könyv-, Lapkiadó 

és Nyomdaipari Kft. 


